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ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA DE URGÈNCIA DE PLE (SESSIÓ) DE DIA 15 DE 
NOVEMBRE DE 2024.

A la ciutat de Llucmajor, a Sala de Plens, quan són les 8 hores de dia 15/11/2024, es reuneixen 
després de la convocatòria prèvia, les persones que a continuació es detallen, a l’objecte de 
realitzar sessió Extraordinària de urgència en primera convocatòria de Ple (sessió) d’aquest 
Ajuntament.

Assistents
 Maria Francisca Lascolas Rosselló, batlessa presidenta 
 María Cristina Pomar Bonnín, Antonio Cayuela Martínez, María Inmaculada Pérez 

Blázquez, Jaime Garau Mut (PP) Catalina Rayó Oliver i Margarita Planas Torres, pel Partit 
Popular.

 Margarita Palmer Mascaró, Tomás Sastre Soler i Juan Manuel Piñeiro Vicente per Vox.
 Maria del Pilar Seguí Fiol, per Agrupación Social Independiente.
 Jaime Julián Oliver Vallés, Bartolomé Tugores Vicens, José Luís Huescar Villar i Elsa 

Herranz Sanz (PSOE)  pel Partit Socialista de les Illes Balears.
 Alexandro Gaffar per Llibertat Llucmajor i Miguel Pascual Mezquida, per Llibertat 

Llucmajor.
 Maria Barceló Calviño i Josep Oriol Gómez Díaz per MÉS per Mallorca.
 Joaquín Rabasco Ferreira i Claudia Elizabeth Fallemann Stupp per s’Arenal-

Urbanizaciones-Llucmajor.
 Catalina Munar Miquel, interventora
 i Queralt Ribot Bautista de Lisbona, secretària adjunta

Absents 
 Joaquín Rabasco Ferreira i Claudia Elizabeth Fallemann Stupp per s’Arenal-

Urbanizaciones-Llucmajor. (excusen la seva assistència)

ORDRE DEL DIA:

PRONUNCIAMENT DEL PLE SOBRE LA URGÈNCIA DE LA SESSIÓ

A continuación el Sr. Alexandro Gaffar (LLIBERTAT LLUCMAJOR) dice querría comentar las 
formas, ya que han tenido menos de 24 horas para revisar la documentación en el TAO y algunos 
que trabajan por la tarde no han podido revisar nada hasta prácticamente a las 23 horas y también 
cree que faltan informes, porque  la propuesta en sí que han incluido tres veces, porque luego ha 
visto que ha habido un reparo que lo ha levantado, luego lo ha vuelto a proponer y no ve que cite 
el informe de Contratación, uno nuevo para lo que están tratando y lo que quiere el equipo de 
gobierno tratar de urgencia.
Dice que en este primer punto que es celebrar o no el pleno urgente, y que han tenido menos de 
24 horas para tener la documentación y que además ha ocurrido que como se les ha enviado la 
convocatoria cuando ya ha terminado la jornada de trabajo de los funcionarios y no han podido 
reunirse con nadie para preguntar a los servicios técnicos lo de los informes, entenderán que no 
han tenido un tiempo justo para poder revisar de manera profesional la documentación y de este 
modo estar seguros de que lo que se va a votar es legal o no lo es, por tanto, le votarán la 
urgencia en contra y piden encarecidamente que se celebre un nuevo pleno al menos el lunes y 
de esta manera puedan todos revisar la documentación como toca.



El Sr. Jaime J. Oliver (PSOE) diu que el seu grup s’abstendrà a la votació de la urgència, però 
també volen dir i que quedi de manifest que les formes no han estat les correctes i han tengut molt 
poc temps per llegir-se aquesta quantitat d’informes i evidentment falta l’informe principal que és 
d’on neix aquest plec, i l’Àrea de Contractació o no creu que hagi cap tècnic de Contractació que 
hagi fet cap informe que és el que ha fet, creu, que la resta d’informes siguin negatius, baix el seu 
parèixer.

La batlessa diu que aquest és un Ple extraordinari i urgent i que es pot convocar amb tota la 
pressa que sigui necessària i és un tema que duen xerrant fa molta d’estona i a causa del TAMIB 
de dimarts passat on varen acabar tard a l’horabaixa i la pressa de fer tota la documentació ha 
estat per tots, principalment pel personal de la Casa, així i tot si volen després del plenari me 
indicacions per part dels tècnics la tindran i diu que ha entès que els hi falta un informe, per tant, 
demana al Sr. Gaffar si li pot aclarir.

El Sr. Gaffar dice que se están refiriendo al informe de Contratación y no ha visto con la premura 
que han tenido para revisar toda la documentación, en ningún sitio un informe de Contratación que 
diga que lo que quieren hacer es legal, o sea, que este es problema y el informe al que se refieren 
y lo único que se han encontrado es el acuerdo con el TAMIB de marzo, pero el nuevo tampoco 
está y esto también hay que indicarlo. Dice que el equipo de gobierno tiene desde el martes hecho 
un acuerdo en el TAMIB y no les han enviado nada a la oposición, ni siquiera un email con una 
copia de lo que han acordado y todos se han enterado por la prensa, ni siquiera les han 
comentado que tenían la intención de hacer un plenario extraordinario y urgente para que estén 
avisados y a eso se refiere, cuando les dijeron que faltaba voluntad política y colaboración, pero 
es que no han tenido ninguna de parte del equipo de gobierno y se enteraron de todo ayer sobre 
las 15 horas  
La batlessa agraeix l’aclariment al Sr. Gaffar, ja que ella es pensava que abans havia dit una altra 
cosa.

Una vegada acabades les intervencions, se sotmet a votació la ratificació de la urgència de la 
sessió i amb 11 vots a favor (PP, VOX, ASI), 2 vots en contra (LLIBERTAT LLUCMAJOR) i 6 
abstencions (PSOE, MES), prospera per majoria.

PROPOSTA DE BATLIA PER A L’APROVACIÓ DE L’ACORD ENTRE L’AJUNTAMENT DE 
LLUCMAJOR Y L’ENTITAT FCC MEDIO AMBIENTE S.A, ADJUDICATÀRIA DEL CONTRACTE 
DE “«GESTIÓ DEL SERVEI  DE RECOLLIDA I TRANSPORT DE RESIDUS SÒLIDS URBANS 
DEL T.M DE LLUCMAJOR (EXP.1/2015)” RELATIU AL PAGAMENTS DELS INCREMENTS 
SALARIALS DERIVATS DEL NOU CONVENI.

A continuació la batlessa explica breument la proposta, la qual textualment diu el següent:

Antecedents

Primer.- Per acord del Ple de data 25 de març de 2015, es va adjudicar el contracte de «Gestió 
del Servei  de recollida i transport de residus sòlids urbans del T.M de Llucmajor», a l'empresa 
Fomento de Construcciones y Contratas, S.A, amb CIF A-28037224, (Actualment FCC Medio 
Ambiente S.A, amb CIF A-28541639) per un termini de deu (10) anys, d'acord amb l'oferta 
presentada i pels següents imports:

- Preu fix anual (IVA exclòs): 878.772,70 €
- IVA: 87.877,27 €
- Preu fix total anual (IVA inclòs): 966.649,97 €
- Preu unitari per tona de residus (IVA exclòs): 5,16 €/tm
- IVA: 0,52 €/tm
- Preu unitari per tona de residus (IVA inclòs): 5,68 €/tm
El contracte administratiu es va formalitzar en data 6 de maig de 2015.



Segon.- Mitjançant Acord de Ple, de data 24 de maig de 2019 es va aprovar la modificació del 
contracte de referència, consistent en la introducció d’un nou sistema de recollida selectiva al nucli 
urbà de Llucmajor, que implica que l’empresa adjudicatària efectuarà la recollida «porta a porta» 
de les fraccions (paper, vidre, envasos i matèria orgànica), amb un sistema de càrrega posterior. 
Aquesta modificació va suposar un increment del preu del contracte en 338.987,99 € (IVA inclòs) 
/anuals i es va fer efectiva a partir del 20 de gener de 2020.

Tercer.- L’execució del contracte s’ha vist afectada per diverses convocatòries de vaga per part 
dels treballadors adscrits al servei. L'origen del conflicte radica en el fet de que els treballadors es 
consideren en situació de desigualtat respecte a altres treballadors del sector o de la mateixa 
empresa, que si estan percebent els conceptes fixats a la taula salarial del Conveni col·lectiu de 
treball del sector de neteja pública viària, regs, recollida domiciliària d'escombraries, neteja de 
platges, tractament i eliminació de residus, recollida selectiva, punts verds, deixalleries, punts nets 
i plantes de reciclatge (Boib núm 57, de 30 d'abril de 2022), mentre que ells no el cobren, atès que 
l'article 4 de l’esmentat Conveni estableix que la seva entrada en vigor coincidirà amb la data 
d'inici efectiu de les noves contractes, havent d'haver-se inclòs el mateix en el procés de licitació. 
En aquelles contractes en vigor, com és el cas del contracte amb l'Ajuntament de Llucmajor, es 
disposa que es mantindrà l'aplicació del conveni col·lectiu que fins a la data es venia aplicant, fins 
al moment en què es produeixi l'entrada en vigor del nou conveni col·lectiu, coincidint amb la data 
d'inici efectiu de les noves contractes, per haver-se inclòs el mateix en el corresponent procés de 
licitació.

Quart.- En concret, es va convocar una vaga per al 7 de març de 2024, i després de diverses 
reunions amb l'empresa FCC Medi Ambient S.A, i havent-se suscitat el conflicte laboral en el 
Tribunal d'Arbitratge i Mediació de les illes Balears, en data 5 de març de 2024 es va desconvocar 
la vaga i l'Ajuntament de Llucmajor va manifestar, davant el TAMIB, el compromís d'assumir el 
cost de l'aplicació de l'increment de les taules salarials del conveni col·lectiu autonòmic de 
recollida de residus, amb efectes de data 1 de març de 2024, el que es va veure reflectit a l’Acord 
subscrit en data 30.03.2024’€. Tot això, per raons d'interès públic, atès que es tracta d'un servei 
de caràcter bàsic i de prestació obligatòria d’acord amb el que disposa la Llei de Bases de Règim 
Local i normativa autonòmica amb la finalitat de protegir la salut i salubritat pública i fer 
desaparèixer l'alarma social.
Cinquè.- Atès que l’anterior Acord entre les parts, no es va arribar a materialitzar, en data 29 
d’octubre de 2024 va tenir entrada al RGE de l’Ajuntament de Llucmajor el preavís d’una nova 
vaga dels treballadors de l’empresa FCC MEDIO AMBIENTE S.A, prevista per al dia 6 de 
novembre de 2024.

El conflicte es va suscitar novament davant el TAMIB, en dates 4 i 6 de novembre de 2024, i 
després de diverses reunions amb la representació de l’empresa i treballadors, es va suspendre la 
vaga fins al dia 12 de novembre a las 10:00 h.

Finalment, el dia 12 de novembre de 2024, les parts varen arribar a l’Acord de que l’Ajuntament 
abonaria la part de l’increment salarial corresponent a les pujades fixades pel Conveni Col·lectiu 



Sectorial de les Illes Balears (Boib núm 57, de 30 d'abril de 2022), únicament en la part emparada 
per la doctrina del risc imprevisible, que es reflecteix a l’informe dels Serveis Econòmics 
Municipals de data 11.11.2024, en un import de 6.827,14 €/mes (IVA inclòs). Tot allò amb la 
finalitat de garantir la continuïtat del servei de recollida i tractament de residus, que és un servei 
essencial, i satisfer els interessos generals que es concreten en la protecció de la salubritat 
pública.

L’abast de l’esmentat Acord, en la part que ara interessa, segons l’Acta de Mediació es el següent:

L’Ajuntament es compromet a satisfer en un primer termini els imports meritats entre els mesos de 
març de 2024 a novembre de 2024, l’import del qual ascendeix a 61.444,26 €, i en un segon 
termini en el mes de desembre, 6.827,14 €. S’abonarà el primer termini en un període de tres dies 
hàbils a partir de la realització del Ple Extraordinari de Llucmajor, a celebrar el divendres 15 de 
novembre de 2024, el qual es destinarà a abonar íntegrament a les persones treballadores en els 
termes que es varen consensuar en l’Acord del TAMIB de data 05.03.2024, que es deriva de 
l’aplicació de les taules del conveni i el segon termini s’abonarà el dia 10 de desembre de 2024.

Per la seva part, l’entitat FCC Medio Ambiente, S.A. manifesta que una vegada abonats els 
pagaments als quals es fa referència, procedirà a continuar donant compliment a l’Acord del 
Tamib de data 05.03.24, en les nòmines corresponents a octubre de 2024 i novembre de 2024.

Fonaments Jurídics

Primer.- D’acord amb l’Informe de data 5 de juny de 2024, subscrit per la Cap de Contractació, pel  
Secretari de la Corporació i per la Interventora Municipal, relatiu a la possible assumpció per part 
de l’Ajuntament de Llucmajor dels increments salarials, del contracte de referència, es deriven les 
conclusions següents:

1.- Pel que fa a l’increment mensual, en la part corresponent a la pujada del SMI 2024 (8.141,25 
€/mes), no es pot assumir ni mitjançant la revisió de preus, ni mitjançant la modificació del 
contracte, ni per la via del manteniment de l’equilibri econòmic del contracte, atès que s’oposa a 
les previsions contingudes en els plecs, en la normativa de contractació pública, i no troba 
emparament en la doctrina o jurisprudència emesa sobre aquesta qüestió (Informe 1/2019 de 
l'Advocacia General de l'Estat, Informe 10/19, de la Junta Consultiva de Contractació Pública de 
l'Estat i Informe 3/2019, de 10 d'octubre, de la Junta Consultiva de Contractació Administrativa de 
la Comunitat Autònoma d'Aragó).

2.- Quant a l’increment mensual, en la part corresponent a les taules salarials del nou conveni 
subscrit a l’any 2022 (26.202,78 €), la recent doctrina emesa per la Comissió Consultiva de 
Contractació Pública de la Junta d'Andalusia en el seu Informe 6/2024, de 14 de març, deixa 
oberta la possibilitat d'aplicar la doctrina del risc imprevisible com a tècnica per a restablir l'equilibri 
econòmic del contracte, sempre que es donin una sèrie de circumstàncies, i analitzant cada cas 
concret. 
En aquest sentit, els requisits fixats per la jurisprudència del Tribunal Suprem, recollits l'Informe 
13/2023 JCCPE sobre la doctrina del risc imprevisible, són els següents:

a) Els fets que produeixen l'alteració en la relació sinal·lagmàtica no siguin conseqüència de la 



mala gestió de l'entitat pública contractant.

b) Els esmentats fets siguin independents de la voluntat del contractista, qui haurà d'haver actuat 
en tot moment de bona fe i amb un grau raonable de diligència i previsió.

c) Els successos en qüestió tinguin entitat suficient per a alterar greument la prestació deguda pel 
contractista, sense que sigui prèvia reparació mitjançant altres mecanismes regulars del contracte.

d) La magnitud de tals esdeveniments quedi degudament acreditada atenent el contracte públic 
considerat en el seu conjunt, sense que càpiga la valoració d'aspectes econòmics parcials del 
contracte en qüestió.

e) Els riscos fossin raonablement imprevisibles.

En el cas que ens ocupa, en l’esmentat informe es justifica que es donen els requisits fixats en els 
apartats a), b), c) i d).

Pel que fa al requisit de la imprevisibilitat, es considera que si bé es cert que d'acord amb la 
informació proporcionada pels serveis econòmics, i si atenem criteris de valoració percentuals, 
podria considerar-se que es produeix una alteració de l'economia del contracte que sobrepassa 
significativament els límits raonables d'aleatorietat que comporta tota licitació, i que durant molts 
anys no existia conveni col·lectiu sectorial a nivell autonòmic que regulés les retribucions salarials 
del personal adscrit a l'execució de contracte i era imprevisible que s'aprovés un conveni al març 
de 2022, que inclogués uns augments salarials de tal magnitud, probablement motivats pel context 
de la forta inflació i escalada incessant de costos en tots els àmbits de l'economia, a conseqüència 
dels esdeveniments excepcionals produïts aquests últims anys (pandèmia Covid- 19 o el conflicte 
bèl·lic d'Ucraïna), més dubtós encaix té en la teoria de la imprevisibilitat el fet que el propi Conveni 
delimita en el seu article 4 l'entrada en vigor de les taules salarials aprovades (juny de 2025). No 
obstant l'anterior, l’esmentat Informe conclou que, atès que la determinació del 
caràcter imprevisible o no del fet causant és un concepte jurídic indeterminat, l'òrgan de 
contractació resoldrà el que estimi oportú, especialment quan el servei de recollida i tractament de 
residus és un servei essencial, la continuïtat del qual ha de quedar garantida i la fi última del qual 
és l'interès general, que es concreta en la protecció de la salubritat pública.

Segon.- Amb la finalitat de determinar i acotar el caràcter imprevisible del fet causant, 
l’Economista Municipal ha emès Informe de data 11 de novembre de 2024, en el qual analitza 
l’increment de l'IPC a partir de l'exercici 2021 com a conseqüència de situacions excepcionals no 
previsibles, així com l’estimació de la seva repercussió econòmica.

D’acord amb aquest Informe, el notable increment de 2021 respecte als anys anteriors es deriva, 
bàsicament, per la repercussió en l'economia a nivell general de dues situacions excepcionals no 
previsibles, d'una part la crisi sanitària ocasionada pel COVID 19, iniciada el mes de desembre de 
2019, i d'una altra part la guerra d'Ucraïna iniciada el mes de febrer de 2022. 

Així mateix, la repercussió econòmica que podria suposar sobre la totalitat del cost de personal de 
l'entitat FCC, relatiu al servei de recollida i transport de residus sòlids urbans del TM de Llucmajor, 
aplicant els increments excepcionals dels IPC assenyalats a l'informe, prenent en consideració la 



facturació de FCC pel període anual comprés entre els mesos de març de 2023 i febrer de 2024, 
ambdós inclosos, així com l’estructura de costs de l’esmentada entitat i el percentatge que 
representa el cost de personal, s’estima en 6.827,14’€/ mes (IVA inclòs).

Tenint en compte, el que he fet menció respecte a que el servei de recollida i tractament de 
residus és un servei essencial, la continuïtat del qual ha de quedar garantida i la fi última del qual 
és l'interès general, que es concreta en la protecció de la salubritat pública, son causes  de 
suficient entitat per l’òrgan de contractació, d’acord amb els informes emesos, considerar 
procedent l’abonament dels increments salarials al personal adscrit a l’execució del contracte de 
“Gestió del Servei  de recollida i transport de residus sòlids urbans del T.M de Llucmajor.

Tercer.- En data 14/10/2024, la intervenció municipal ha emès informe de disconformitat posant 
de manifest objeccions (II-2024-A-1289), de conformitat amb el que estableix l’article 28 del RD 
424/2017.

En data 14/10/2024, la Batlessa emet informe de discrepància a l’esmentat informe de la 
intervenció i resol continuar la tramitació de l’expedient.

Vista la competència del Ple en virtut de la Disposició Addicional 2ª, 2º LCSP, vist l’exposat, així 
com els informes esmentats i l’Acord al qual s’ha arribat en el TAMIB.

En primer lloc, se sotmet a votació la urgència de la proposta i amb 11 vots a favor (PP, VOX, 
ASI), 2 vots en contra (LLIBERTAT LLUCMAJOR) i 6 abstencions (PSOE, MES), prospera per 
majoria.

La batlessa diu que falta l’informe proposta que contempla el fitxer de fiscalització prèvia, però 
aquest es dona per convalidat amb els informes que anteriorment ha anomenat.

Tot seguit s’obri el debat de l’assumpte i el Sr. Jaime J. Oliver (PSOE) diu que és extraordinari i 
imprevisible que avui es tornin a veure aquí i, volen reiterar que tot això neix d’una mala gestió 
provocada a principis de març i fins que no han tingut la vaga a les portes de l’Ajuntament, hi ha 
hagut una total inacció per part d’aquest equip de govern, cosa que vol deixar clara, com també 
que ells són l’equip de govern, ja que ara pareix que tota la responsabilitat recau damunt 
l’oposició, però és l’equip de govern el que governa i que sense cap vot favorable de l’oposició, 
tenen la potestat de dur endavant aquest acord, que baix el seu punt de vista jurídic, com ja ha dit 
la batlessa, els hi fa falta l’informe preceptiu d’on hauria de néixer aquesta proposta de l’Àrea de 
Contractació, ja que no hi ha cap tècnic de Contractació que hagi firmat aquesta proposta i per 
això s’han d’aixecar les objeccions, per tant baix el punt de vista jurídic del Grup Socialista, es 
presenta una proposta amb els informes negatius, però el Partit Socialista no serà un obstacle 
perquè l’equip de govern pugui realitzar aquest pagament, per tant s’abstindran, i ara sí que es 
poden queixar de la falta de gestió, de que en 8 mesos creuen que no han fet absolutament res 
fins aquestes darreres dues setmanes i, podria posar molts d’exemples, com quan la Sra. Pomar 
els hi va recordar que el PP havia guanyat les eleccions, estaven a l’equip de govern i per això fan 
el que volen i aquesta supèrbia i prepotència no sap si ara es veurà demostrada o no.
Diu que el seu grup no vol una vaga de fems, ja que miren per l’interès general de tota la 
ciutadania, volen que els treballadors cobrien el que els hi toca i per això s’abstindran.
Diu que abans d’acabar diu que quan els hi diu a l’equip de govern que gestionin, és per alguna 
cosa, ja que fa 8 mesos que haurien d’haver començat a gestionar.
També li vol dir al Sr. Sastre que per ventura aquesta matèria de negociació col·lectiva no en 
sabia gens i creu que no l’havia tocada mai i creu que no ha estat del mes encertat i per ser una 
mica elegant amb ell, perquè sap que li posa tota l’estima del món, però creu que aquest tema li 
ha vengut gros i tal vegada no ha equilibrar les conseqüències que podria tenir.



Per acabar, diu que això d’aixecar-es i dir «aquí tengo los 500.000 €» que rectifica ja, perquè no 
els té i al manco els treballadors ho han de saber, ja que aquestes posades en escena desprès 
poden dur conseqüències, perquè per pagar avui són només 61.444,26 € i tampoc tenen tots els 
informes favorables, és més els hi falta l’informe més necessari, que és el del tècnic de 
Contractació.

El Sr. Alexandro Gaffar (LLIBERTAT LLUCMARJOR) dice que en la misma línea del tema de la 
urgencia, la alcaldesa les ha admitido ahora que efectivamente falta el informe principal del Área 
de Contratación, que es el que tiene que emitir si es o no legal lo que pretende el equipo de 
gobierno y lo quieren convalidar con otro informe en el cual no ven que ponga que es legal, ya que 
es un informe que el equipo de gobierno lo ha llamado todo el rato, en abierto, en cambio ellos no 
le ven la parte tan abierta como dicen, más que nada porque en ese informe la parte del riesgo 
imprevisible hay ya un calificativo de que sería dudoso de aplicar, entonces les quiere preguntar 
directamente a los servicios técnicos de Secretaría e Intervención, primero y esto va para 
Secretaría, si les pueden indicar que si se adopta que un acuerdo que no tiene los informes 
técnicos, el responsable penal en el caso de haber algún delito penal recae sobre los concejales 
que voten a favor.
Por otra parte, quiere preguntar al servicio de Intervención, sobre dicho reparo y su opinión al 
respecto. 

La Sra. Maria Barceló (MES) diu que al no haver intervengut al punt de la votació de la urgència, 
on el seu grup s’ha abstingut, repeteix el que han dit els companys i també ha estat perquè és 
veritat que aquest tema és urgent, però ho ha estat fa 8 mesos, es a dir de dimecres a divendres, 
no poder esperar a dilluns a que l’oposició pogués fer la feina com toca, perquè aquí veuran que 
moltes coses d’aquestes creu que venen donades perquè l’oposició està fent una pressió i unes 
proposicions que fan que aquest equip de govern vagi canviant les coses, es a dir, creu que els hi 
falta un poc de marge a l’oposició, perquè en general estan tots aquí per ajudar.
Pel altra banda, diu que han vist que en pocs dies han passat d’un mal acord signat al TAMIB el 
mes de març, un acord que va donar l’equip de govern per bo i que suposava a l’Ajuntament una 
despesa de més de mig milió d’euros amb un any i tot això amb informes tècnics negatius, amb 
oposició d’una gran part del consistori i ara en dos dies, ja hi ha un segon acord que redueix la 
despesa a 7.000 € mensuals i només 100.000 € a l’any, fins a l’any 2025, per tant, creu que una 
vegada més l’equip de govern hauria de reconèixer que la fermesa i la determinació de l’oposició, 
per ara a fet estalviar a l’Ajuntament més de 400.000 € , però no es tracta només d’aquest estat 
via econòmic, ja que reconeixen que ara tenen un informe dels serveis econòmics que justifica 
amb aquesta doctrina de risc imprevisible que aquest pagament es podria fer.
També creuen que haurien de valorar i agrair molt la feina feta pels tècnics de la Casa, ja que 
pensa que és un esforç molt gros el que han estat fent per trobar solucions i aclarir tot allò que no 
han sabut fer els responsables. Diu que els hi hagués agradat comptar avui amb informes més 
concrets i sobretot actualitzats, perquè ara els hi duen una cosa molt ràpida, però els hi segueixen 
fent mirar els informes antics, sobretot de Secretaria i Contractació sobre el fons de la qüestió i 
també els hi agradaria tenir aquest acord que es va arribar en el TAMIB.
També vol insistir que han trobat a faltar molt durant aquest procés, cosa que han demanat moltes 
de vegades, diàleg per part d’aquest equip de govern, ja que han tingut poca informació i també 
els hi demana que reconeguin que el primer acord amb el TAMIB va ser un error molt gros i això 
és el que va dur a tenir aquest darrer més els carrers plens de fems, però a pesar de totes 
aquestes mancances, així com els hi varen dir dimecres les seves ganes de cercar una solució hi 
són, durant aquest temps han estat molt crítics amb l’equip de govern i amb l’empresa, amb un 
acord que no tenia ni cap ni peus i que no arreglava la situació dels treballadors ni del problema 
que tenien en el poble, i per aquest motiu i per les coses que duen noves el seu grup s’abstindrà 
com els companys del PSOE, perquè els interessa ser part de la solució i el que volen ells és que 
els treballadors tenguin les condicions millor de les que tenen ara i que el poble pugui tenir el 
servei de recollida que es mereix amb els imposts que paguen.
Diu que segueixen suspenent la gestió d’un equip de govern que només encerta quan rectifica i la 
pilota ara mateix continua a la seva taulada, perquè la solució total no la tindran si no es canvia el 
contracte, un contracte que haurà d’atendre al 100% les peticions i demandes dels treballadors i 
que ha de tenir unes millores molt substancials al servei de recollida que tenen avui en dia.



Per acabar, demana si els hi poden donar informació en breu, de quin termini tenen pensat per 
treure la licitació d’aquest nou servei, ja que fan tard.
Demana si amb la factura d’avui, es  garanteixen la pau social fins a finals de contracte o hauran 
de fer corregudes extraordinàries.
Diu que avui aproven novembre i en el proper ple, li pareix que aprovaran el pagament de 
desembre,  i demana com queda el 2025.

La batessa diu, que la solució total d’aquest assumpte la tindran quan tenguin el nou plec tret i de 
fet avui mateix tenen un primer esborrany per part de l’empresa de l’assessoria tècnica, que és la 
gent de Gram, ja que és públic que tenen el contracte amb ells.
Sobre si avui garanteixen la pau social, diu que no, que és una pau social momentània i així ho vol 
dir públicament, ja que no s’amaguen, perquè hauran de seguir negociant amb l’empresa i també 
amb l’oposició, aposta aquest diàleg que els hi demanen, aquí diu que el tindran i el Sr. Sastre al 
Plenari, ja els hi va tirar un guant amb el nou contracte, però també pels mesos que els queden 
fins el dia d’avui.
Diu que per descomptat no comparteix les paraules de l’oposició en quant a mala gestió, 
evidentment tot són punts de vista, però no han estat aturats aquests 8 mesos, perquè si hagués 
hagut inacció haguessin tingut la vaga durant l’estiu, cosa que no va passar, així i tot ja ho digué 
en el plenari passat, i és que quan varen començar la legislatura no els hi varen donar vaga, però 
sí que ja hi havia mala recollida, perquè hi havia mal servei amb el tema de camions, del que li 
deien els treballadors en contra de l’empresa i varen fer la tasca per un costat, es a dir, que la 
vaga va començar en el mes de març i l’equip de govern ha seguit fent feina amb l’empresa i 
també xerrant amb els treballadors per quines mancances es troben i evidentment han augmentat 
aquest tema de vigilància i el sistema de control, que aquest es va aprovar a finals de la legislatura 
del 2019 mentrestant treballaven el porta a porta que va ser el motiu per poder fer aquestes 
sancions trimestrals, que per un costat s’hauran d’ampliar en el contracte nou, però vist el que hi 
ha, s’haurà de xerrar de penalitats, ja que fins ara el contracte actual no en xerrava i però pel que 
suposa un contracte de recollida de fems, pel nostre municipi, també s’ha de tenir en compte el 
seu cost.
Diu que en aquest nou contracte han de ser tots partícips, perquè va més enllà d’una legislatura o 
dues, per tant, creu que s’ha de fer d’aquesta manera.
Diu que el servei de recollida és un servei essencial i d’interès general, però no només han de 
pensar amb la salubritat pública, sinó també amb els treballador i és ben normal que els 
treballadors d’aquesta empresa en concret es queixin dels sous que reben a dia d’avui, tenint en 
compte que tenen uns sous a fa 10 anys vista i tots han petit les conseqüències d’aquests darrers 
10 any, tant a nivell econòmic com a social i creu que tots estaran d’acord en posar-se el primer 
de tot al costat del treballador, sigui quin sigui la seva empresa, ja que no és una feina fàcil la que 
fan.

Per altra banda, la batlessa diu que la Sra. Ribot, secretària adjunta, no ha estat la que ha duit tot 
aquest tema en concret, i li demana si vol contestar a la pregunta del Sr. Gaffar, que és que si 
s'adopta que un acord que no té els informes tècnics, el responsable penal en el cas d'haver-hi 
algun delicte penal recau sobre els regidors que votin a favor.
La Sr. Ribot diu que ella entén que efectivament la responsabilitat penal en caràcter general 
només es pot exigir en el cas que es voti un acord que constitueixin un delicte penal, amb 
independència d’això, en aquest supòsit, ella veu que aquí hi ha un informe firmat pels serveis 
jurídics, per la interventora i per la TAC de Contractació, el que sí que és cert, és que xerra del risc 
imprevisible i no el quantifica, però posteriorment l’informe de l’economista, sí que quantifica 
l’import, per tant, amb la seva humil opinió, que ella no es jutja, no veu aquí cap tipus de 
responsabilitat penal.

El Sr. Gaffar agradece la explicación de la vicesecretaria por el tema de la apreciación, pero el 
asunto es que en el informe económico por lo que ha visto, es sólo un informe económico que 
viene a decir lo que ha comentado la compañera, que al final la cantidad del primer informe 
económico no era la que había que pagar, pero tampoco ve que en dicho informe haya una 
valoración de carácter jurídico, sí que hay una explicación de un histórico en cuanto al tema de los 
precios y el IPC, por tanto, él sigue sin ver claro si hay una seguridad jurídica para votar a favor de 



ellos y esta es la parte que le preocupa, ya que lo que le interesa es no sentar un precedente 
peligroso, no entrar en una dinámica en la que al final parece que el Ayuntamiento, incluso cuando 
los informes no son claros, en cuanto a si se puede o no pagar algo, lo paguen, más que nada 
porque se puede empezar con esto y luego con otras cosas que sean peores.
Sobre el tema de la seguridad jurídica, dice que el informe de economía es un informe de 
valoración económica, no es un informe jurídico en el cual vea él que cambie, por eso hubiera 
estado muy bien que haya el informe principal de Contratación, que es el órgano que en este caso 
debería pronunciarse en el cual dictamine ese informe, que ahora, debido a que hay esa nueva 
cuantificación sí que asume que se puede hacer, porque al final lo que están interpretando es que 
con un informe de hace meses que eran un no a todo y en un pequeño párrafo pone, bueno sí, 
quizás esto, pero habría que valorar a ver cómo queda y que lo dictamine el órgano de 
Contratación y ahora el equipo de gobierno saca de hace dos días o tres el informe económico 
que la oposición lo ha tenido ayer por la tarde, que dice que no han de ser medio millón de euros, 
sino menos de cien mil euros , pero no hay ese otro informe de Contratación diciendo “bueno en 
esta situación, sí” y como no hay eso, él no ve aquí la claridad jurídica, y no sabe si es que no ha 
querido firmar ningún órgano de Contratación el informe, porque no quiere ser el responsable en 
caso de que esto acabe en un juzgado de ese pago y entonces han dicho el equipo de gobierno 
que levantan el reparo y van con esto adelante, convalidan el informe viejo, en vez de poner el 
nuevo que dictamine y haga mención a ese informe de economía, entonces esta es la primera 
gran duda que tiene y es la parte que a él le preocupa, eso en cuanto a las formas.
Sobre el fondo, dice que todos están a favor de que los trabajadores tienen que cobrar lo que 
pertoca, sobre todo sabiendo lo que ha ocurrido, pero la pregunta es si todas aquellas empresas 
que han trabajado para el Ayuntamiento de Llucmajor los años 2020, 2021 y 2022, aunque ya no 
trabajen, tienen también que pagarles ahora a ellos toda una subida de salarios a sus empleados 
en base al IPC de cuando tuvieron el problema y esto es una pregunta muy seria, o sea, en base 
a que justificarán si alguna de estas empresas dice que ellos también sufrieron igual que esta 
empresa durante la COVID i durante la guerra de Ucrania una subida de precios y les resultó más 
caro, pero se han arriesgado, porque firmó el contrato a esto y a esta empresa sí que le van a 
pagar, pero a ellos no, por tanto, esta es la segunda cuestión y es preocupante, porque se 
empieza con una y hay que dar contestación a todas y luego no se puede decir a unas sí y a otras 
no.
Dice que es verdad que el servicio de basuras es un servició esencial, se lo lleva diciendo la 
oposición desde febrero cuando empezó este asunto, pero también les han dicho que había otras 
alternativas y lo han hablado en otro pleno, como la rescisión de contrato, contratación de 
urgencia de otra, que venga Tragsa etc.
Dice que no sabe si el equipo de gobierno intenta ahora hacer la presión que hubo en el otro 
pleno hacia la oposición, diciendo que esto es urgente y que tienen el problema de la basura en la 
calle, pero es que esto lo ha alargado el equipo de gobierno ya que tenían opciones, pero 
eligieron la del acuerdo nefasto del TAMIB que no sabían que no iban a poder cumplir y ahora 
tienen otro acuerdo, el cual lo ven más viable, pero él quiere saber lo que le dirá el técnico de 
Contratación, por tanto, por seguridad jurídica de todos, su grupo votará en contra.

El Sr. Oliver resumint la situació d’avui, diu que avui es troben aquí per la nefasta gestió de l’equip 
de govern a partir del març i perquè fa 8 mesos que no han sabut gestionar una cosa tan greu 
com és el tema del fems a tota reu del municipi, i com ja ha dit, han tingut 8 mesos per poder 
arreglar aquest problema i no haver de convocar un ple extraordinari en menys de 24 hores per 
dur una solució que com ha dit abans, falta l’informe principal, que és l’informe de l’Àrea de 
Contractació, que no hi ha cap tècnic que el validi, però el Partit Socialista no serà un problema 
per evitar la vaga de fems, cosa que ningú d’aquest municipi desitge, independentment de la mala 
gestió de l’equip de govern i, també perquè els treballadors cobrin el que els hi toca.
Vol reiterar, que avui són aquí per la inacció d’aquest equip de govern i els hi diu que no es 
preocupin tant per l’oposició quan els han de menester in-extremis, ja que el diàleg hauria de ser a 
diari i freqüent i no quan es troben amb una vaga de fems a les portes i van tots a la correguda. 
Com ha dit, el Grup Socialista s’abstindrà, perquè no vol ser un impediment perquè l’equip de 
govern pugui dur aquest acord a bon terme. 

La Sra. Barceló diu que s’ha de reiterar amb el que ells veuen, i la falta de feina i eficàcia és el que 



segueixen pensant que ha passat, és veritat que ells no hi són quan l’equip de govern fa feina, per 
tant els hi poden donar un marge de confiança a que sí l’han feta, però en cap cas els hi poden dir 
que l’oposició tengui proves de que aquesta feina s’hagi fet, perquè d’això ells no en tenen cap 
prova.
Diu que està molt bé que l’equip de govern estigui fent feina amb el nou plec, però a ells tampoc al 
manco no importa que els hi diguin la complicació que durà aquest plec, perquè això ho haurien 
de saber ara, per març, quan varen guanyar les eleccions i quan eren aquí la legislatura passada, 
per tant que ara els hi diguin que aniran tard amb aquest perquè du molta feina, quan saben que 
és així, tampoc els hi tornarà solucionar el problema, es a dir, fer feina a la correguda no serveis, 
cosa que tornaran a fer i dubte molt que en el 2025 tenguin el plec arreglat, per tant amb això no 
els enganaran.
Diu que vol tornar a insistir, en quan la batlessa ha dit que aquesta pau social no està garantida, 
però que faran feina i negociaran, voldria saber si negociaran amb els mateixos termes, es a dir, al 
2025, fins acabar el contracte o fins que s’hagi de prorrogar, la idea de l’equip de govern és seguir 
fent aquests informes per part dels tècnics d’Economia i pagant aquestes coses o tenen 
alternatives, ja que entén que això ja ho han pensat, per tant els hi poden dir ara el que faran per 
intentar que aquesta pau social es mantengui, si d’aquesta manera no la tenen assegurada.

La batlessa li diu al Sr. Gaffar que ell dona a entendre que o no han volgut l’informe en contra o 
desfavorable o que no l’han volgut signar i ella li diu que no obligarà mai a cap tècnic a que firmi 
un informe que no estigui d’acord i si havia de ser desfavorable haguessin aixecat l’objecció o no, 
però mai demanarà a cap tècnic que es banyi per una cosa que no hi creu, ja que aquí tothom és 
professional i saben jurídicament molt més que ella en tos aquests casos, per tant vol que això 
quedi ben clar i constatat, per tant, no hi ha hagut l’informe, ha justificat perquè no hi ha l’informe i 
s’avalen amb els informes anteriors.
Pel altra banda, li diu a la Sra. Barceló, que per acabar el 2025 tot comença i tot acaba amb la part 
econòmica i és amb això amb el que estan fent feina, es a dir, assegurar la part econòmica pels 
treballadors.

Una vegada acabades les intervencions i en conseqüència, se sotmet el fons de l’assumpte a 
votació  i amb 11 vots a favor (PP, VOX, ASI), 2 vots en contra (LLIBERTAT LLUCMAJOR) i 6 
abstencions (PSOE, MES), per majoria s’adopta el següent acord:

Primer.- Aprovar l’abonament de l’increment dels salaris del personal adscrit a l’execució 
del contracte de “Gestió del Servei  de recollida i transport de residus sòlids urbans del T.M de 
Llucmajor (exp.1/2015)”, únicament en la part emparada en la doctrina del “risc imprevisible”, i que 
d’acord amb l’informe dels Serveis Econòmics de data 11.11.2024 s’estima en 6.827,14 €/ mes 
(IVA Inclòs), amb el desglossament següent:

- En un primer termini els imports meritats entre els mesos de març de 2024 a novembre 
de 2024, l’import del qual ascendeix a 61.444,26 € (IVA inclòs). Aquest import s’abonarà en un 
període de tres dies hàbils a partir de l’adopció d’aquest Acord.

- En un segon termini en el mes de desembre, l’import de 6.827,14 €, el qual s’abonarà el 
dia 10 de desembre de 2024.

Tot allò, amb la finalitat de garantir la continuïtat del servei de recollida i tractament de residus, 
que és un servei públic essencial que el Municipi ha de prestar obligatòriament en virtut de l’article 
26.1.a) LBRL, i amb la finalitat de satisfer els interessos generals que es concreten en la protecció 
de la salubritat pública.

Segon.-   Donar trasllat del present Acord a l’entitat adjudicatària del contracte, FCC Medio 
Ambiente, S.A.
 

I en no haver-hi més assumptes a tractar, ni membres de Ple (sessió) que vulguin fer ús de la 
paraula, la batlessa aixeca la sessió quan són les 8.39 hores del dia al principi indicat, de tot el 
qual, com a secretària adjunta, en don fe. 
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